



الجمهورية العربية السورية
Syrian Arab Republic

H.E Ambassador Milad ATIEH
Permanent Representative of Syrian Arab Republic
To the OPCW
AGENDA ITEM SEVEN: Countering Chemical Terrorism
9-12 July 2024

Please Check Against Delivery

Mr. Chairperson,

My delegation affirms that terrorism, in the general sense, is a serious threat to international peace and security and affirms its condemnation of all terrorist acts in all their forms and manifestations, committed by whomever and wherever. We reaffirm that combating terrorism is a national, regional and international duty and that all States Parties must cooperate with each other in order to succeed in this endeavor.

We support what was stated in the report of the H.E. the Ambassador of South Africa , Vusimuzi Madonsela, regarding the work of the Working Group on Terrorism, and we thank him for his efforts in this regard.

Over the past thirteen years, Syria has fought terrorism. Over time, it has demonstrated its determination to continue implementing its constitutional duty to defend and protect its people. At the same time, Syria has more than once called on concerned countries and International Organizations to shoulder their responsibilities in eradicating terrorism, to dry up its resources and financing, and to implement the relevant Security Council resolutions in combating terrorism, especially resolutions 1373 (2001), 2170 (2014), 2178 (2014), and 2199 (2015).), and resolution 1540 (2004), as well as resolution 2118 (2013) and to confront terrorist groups under their various names, including all groups of the Al-Qaeda organization present in Syria, ISIS, Hay'at Tahrir al-Sham (the former Al-Nusra Front).

We believe that the best way to confront terrorism in general and chemical terrorism in particular is to work in parallel in two ways and at the same time:

1- Faithful and precise implementation of relevant Security Council resolutions, away from political agendas and without selectivity.

2- The second is the faithful and accurate implementation of the Chemical Weapons Convention and the relevant resolutions.

All of the above mentioned resolutions have imposed binding pledges on States Parties to take the necessary large number of steps to prevent chemical terrorism, secure borders, combat the financing of terrorist acts, cross-border cooperation on law enforcement, and other measures.

However, the reality of the situation is that, after all the time that has passed since those decisions and relevant resolutions, we still see a the spread of large numbers of terrorists across borders and their use of toxic materials, unfortunately with the support, financing and facilitation of many well-known countries, which falsely claim their keenness to fight terrorist entities from other countries, while they are still enabling the continuation of their activities through financing or arming them, and facilitated their entry from more than 100 countries to Syrian territory, via neighboring countries, and providing them with all forms of support, including toxic materials, training them in their use, and covering up their crimes, in flagrant violation of Security Council resolutions and relevant international Conventions, in the plain sight and silence of the entire world.

We note that Syria submitted more than 200 letters informing the Technical Secretariat of confirmed information about the movements of terrorists, their transfer of chemical weapons, and their fabrication of incidents of using chemical weapons to accuse the Syrian Arab Army of them, but unfortunately, these letters did not receive any attention.

Fighting chemical terrorism requires sincere will that is translated through partnership and real international effort under the umbrella of the United Nations and specialized International Organizations to confront this grave danger. This necessitates calling on all countries that support terrorists to stop doing so immediately and begin constructive and collective actions to combat terrorism and prevent this scourge from expanding and spreading freely from one country to another.

Finally, we call on all States Parties to abide by what is stipulated in Security Council resolutions and the provisions of the Convention. We also call on well-known countries to stop financing and supporting terrorists in Syria and other regions of the world.

Thank you, and I hope that this statement will be considered an official document of the 106th session of the Executive Council, and published on the OPCW website and Catalyst.



الجمهورية العربية السورية
Syrian Arab Republic

بيان

السفير ميلاد عطية

المندوب الدائم لدى منظمة حظر الأسلحة الكيميائية

رئيس وفد الجمهورية العربية السورية

أمام الدورة المائة وستة للمجلس التنفيذي

البند السابع: التصدي للإرهاب الكيميائي

9-12 تموز 2024

H.E Ambassador Milad ATIEH

Permanent Representative of Syrian Arab Republic

To the OPCW

AGENDA ITEM SEVEN: Countering chemical terrorism

9-12 July 2024

الرجاء المراجعة أثناء الإلقاء

السيد الرئيس،

يؤكد وفد بلادي على أن الإرهاب، بشكل عام، تهديداً جدياً للسلام والأمن الدوليين وتؤكد إدانتها لجميع الأعمال الإرهابية بكافة أشكالها وصورها أياً كان مرتكبها وأينما تم ارتكابها. ونُعيد التأكيد على أن مكافحة الإرهاب هو واجب وطني وإقليمي ودولي وعلى جميع الدول الأطراف التعاون فيما بينها لتحقيقه.

نؤيد ما جاء في تقرير السيد سفير جنوب إفريقيا فوسيموزي مادونسيلا على ما جاء في تقريره حول عمل الفريق العامل المعني بالإرهاب ونشكره على جهوده المبذولة بهذا الشأن.

طيلة السنوات الثلاثة عشرة الماضية حاربت سورية الإرهاب. وأظهرت مع مرور الوقت تصميمها على متابعة تنفيذ واجبها الدستوري بالدفاع عن شعبها وحمايته. وبذات الوقت، طالبت سورية في أكثر من مرة الدول والمنظمات الدولية المعنية لتحمل مسؤولياتها لإجتثاث الإرهاب، وتجفيف منابعه ومصادر تمويله، وتنفيذ قرارات مجلس الأمن ذات الصلة بمكافحة الإرهاب ولاسيما القرارات 1373 (2001) و2170(2014)، و2178(2014)، و2199(2015)، والقرار1540(2004)، وكذلك القرار 2118 (2013) والتصدي للمجموعات الإرهابية على مختلف مسمياتها، بما في ذلك، جميع أنواع تنظيمات القاعدة المتواجدة في سورية، من "داعش" وهيئة تحرير الشام (وجبهة النصرة سابقاً) وغيرهما من التنظيمات القاعدية الإرهابية الأخرى .

نعتقد أن أفضل الطرق لمواجهة الإرهاب بشكل عام والإرهاب الكيميائي أن نعمل بطريقتين بالتوازي وبنفس الوقت هما:

1- التنفيذ الأمين والدقيق لقرارات مجلس الأمن ذات الصلة بعيداً عن الاجندات السياسية ومن دون انتقائية.

2- الثاني التنفيذ الأمين والدقيق لاتفاقية الأسلحة الكيميائية، والقرارات ذات الصلة.

جميع تلك المرجعيات فرضت تعهدات مُلزمة على الدول الأعضاء بضرورة اتخاذ عدد كبير من الخطوات، لمنع الإرهاب الكيميائي، وتأمين الحدود، ومكافحة تمويل الأعمال الإرهابية، والتعاون عبر الحدود بشأن إنفاذ القانون، وغيرها من الاجراءات الأخرى.

إلا أن واقع الحال يقول، أنه بعد مرور هذا الوقت الطويل على تلك القرارات وما تضمنته الاتفاقيات ذات الصلة، نجد الانتشار الكبير للإرهابيين عبر الحدود، واستخدامهم المواد السامة، وللأسف بدعم وتمويل وتسهيل العديد من الدول المعروفة، التي تدعي زوراً حرصها على محاربة الكيانات الإرهابية من غير الدول. والتي عملت ما تزال على تسهيل أنشطة أولئك الإرهابيين، ومولتهم سلحتهم، وسهّلت قدومهم من أكثر من 100/ دولة إلى الأراضي السورية، عبر دول مجاورة إلى سورية وقدمت كل أشكال الدعم للإرهابيين، بما في ذلك تزويدهم بمواد سامة وتدريبهم على استخدامها والتغطية على جرائمهم. في خرق فاضح لقرارات مجلس الأمن والاتفاقيات الدولية ذات الصلة وتحت مرأى ومسمع العالم أجمع وصمت العالم أجمع.

نُشير إلى أن سورية قدمت أكثر من 200/رسالة تُعلم فيها الأمانة الفنية عن معلومات مؤكدة، حول تحركات الإرهابيين ونقلهم للأسلحة الكيميائية وفبركتهم لمسرحيات استخدام أسلحة كيميائية لاتهم الجيش العربي السوري فيها، لكن للأسف، لم تلق هذه الرسائل أي اهتمام.

إن محاربة الإرهاب الكيميائي تتطلب الإرادة الصادقة التي تتم ترجمتها من خلال شراكة وجهد دولي حقيقي تحت مظلة الأمم المتحدة والمنظمات الدولية المتخصصة لمواجهة هذا الخطر الجسيم، وهذا يحتم مطالبة جميع الدول التي تدعم الإرهابيين للتوقف عن ذلك فوراً والبدء بالعمل الجماعي البناء لمكافحة الإرهاب ومنع هذه الآفة من التمدد والانتشار بحرية من بلد لآخر.

أخيراً، ندعو جميع الدول إلى الالتزام بما تنص عليه قرارات مجلس الأمن وأحكام الاتفاقية. كما وندعو الدول المعروفة لديكم للتوقف عن تمويل ودعم الإرهابيين في سورية وغيرها من المناطق الأخرى في العالم.

أشكركم، وأرجو اعتبار هذا البيان وثيقة رسمية من وثائق الدورة السادسة بعد المائة للمجلس التنفيذي، ونشره على الموقعين العام وكاتاليسـت لمنظمة حظر الأسلحة الكيميائية.